
פרשת חקת
מי הדעת וטומאת הנפשות

א
"זאת התורה אדם כי ימות באהל כל הבא אל האהל וכל אשר באהל 

יטמא שבעת ימים")יט,יד(

ברמב"ם סוף הלכות מקואות כתב וז"ל, 'דבר ברור וגלוי שהטומאות 
והטהרות גזה"כ הן ... וכן הטבילה מן הטומאות מכלל החוקים היא 
שאין הטומאה טיט או צואה שתעבור במים אלא גזה"כ היא והדבר 
תלוי בכוונת הלב... ואעפ"כ רמז יש בדבר כשם שהמכוון לבו לטהר 
כיון שטבל טהר ואע"פ שלא נתחדש בגופו דבר כך המכוון ליבו 
לטהר נפשו מטומאת הנפשות שהן מחשבות האון ודעות הרעות 
כיון שהסכים בלבו לפרוש מאותן העצות והביא נפשו במי הדעת 

טהר', ע"כ.

מבואר ברמב"ם שכמו שיש פרשה של טומאה וטהרה בתורה לעניין 
כלים ושאר דברים, כך יש גם טומאה הנקראת 'טומאת הנפשות' 
שזו טומאה בנפשו של האדם, ומבואר בדבריו שהרוצה לטהר את 
עצמו מטומאת הנפשות הזו, צריך לעשות שני דברים כדי לטהר את 
עצמו, קודם צריך לכוון ליבו ולהסכים לפרוש מטומאת הנפשות, 
והשלב השני - להביא נפשו במי הדעת. וצריך להבין שני ענינים אלו 
האמורים כאן, מה עניין טומאת הנפשות וכיצד פורשים ממנה, ומה 

הם מי הדעת שצריך לבוא בהם כדי להיטהר. 

והנה החזו"א )או"ב ריש פ"ד( כותב ששורש כל המידות הרעות וכל 
המעשים הרעים שעושה האדם מגיעים ממידה אחת רעה שיש בנפשו, 

והיא השורש הרע לכל העבירות שחוטא.

ואכן במהר"ל מבואר ששלושת עבירות החמורות עבודה זרה גילוי 
עריות ושפיכות דמים, מכוונים כנגד שלושת חלקי האדם גוף נפש 
ושכל, שעבודה זרה היא חטא ששייך לשכלו של האדם והיא ראש 
לכל חטאי השכל, גילוי עריות זה חטא שחוטאים בגוף, וזה ראש לכל 
חטאי הגוף, וכמו"כ שפיכות דמים הוא ראש לחטאי הנפש דהיינו 
חטאי המידות שהרציחה מגיעה מן הכעס ומקום הכעס הוא בנפש, 
ולכך שפיכות דמים זה ראש לחטאי הנפש, והיינו שכל הדברים 
הרעים מכוונים בסופו של דבר לשורש אחד רע שישנו באדם, רק 
שבכל חלק באדם זה מתגלה בצורה אחרת, באופן שמתאים לאותו 
המקום ששם הוא מושרש, ושורש זה הוא מה שקורא הרמב"ם טומאת 
הנפשות, ומשורש זה עלינו לטהר עצמנו ולחפש לצאת מתחת יד 
שלטונו של אותו השורש הרע, וכלשון החזו"א שם לצאת משליטת 

הרגש התאווני וללכת באור השכל.

אך מבואר ברמב"ם שצריך לכוון את ליבו לצאת מאותה 'טומאת 
הנפשות', ונראה לבאר כוונתו ע"פ דברי הרמח"ל במסילת ישרים 
בתחילת שער הקדושה שמבאר כיצד שייך שהאדם יחיה בצורה של 
קדושה בעוד שטבעו החומרי מושך אותו אחר החומר היפך הקדושה, 
ואומר שם המס"י וז"ל, 'ענין הקדושה כפול הוא, דהיינו תחילתו עבודה 
וסופו גמול, תחילתו השתדלות וסופו מתנה. והיינו שתחילתו הוא מה 

שהאדם מקדש עצמו, וסופו מה שמקדשים אותו, והוא מה שאמרו 
ז"ל )יומא לט,א( אדם מקדש עצמו מעט מקדשים אותו הרבה. מלמטה 
מקדשים אותו מלמעלה. ההשתדלות הוא שיהיה האדם נבדל ונעתק 

מן החומריות לגמרי ומתדבק תמיד בכל עת ובכל שעה בא-לקיו'.

המבואר במסילת ישרים שבאמת מכיון שנטיתו של האדם היא אחרי 
הגוף צריכים סיעתא דשמיא כדי להתקדש, אך ע"י שמקדש עצמו 
מעט זוכה שמקדשים אותו הרבה כי הוא זוכה לסיעתא דשמיא של 
קדושה 'הבא ליטהר מסיעין אותו' כתוב בא ליטהר כלומר הרצון ליטהר, 
וזה מה שאומר הרמב"ם שיכוון ליבו לטהר נפשו, כלומר שהוא מצידו 
צריך לעשות מצידו את מה שמסוגל וכדברי הרמח"ל 'ההשתדלות 
הוא שיהיה האדם נבדל ונעתק מן החומריות לגמרי ומתדבק תמיד 

בכל עת ובכל שעה באלקיו', ועי"ז כבר יזכה לסיעתא דשמיא.

ב
אולם הרמב"ם כתב תנאי נוסף, שכתב שם 'ויביא נפשו במי הדעת 
וכיון שהביא נפשו במי הדעת טהר' זאת אומרת שרק ע"י שבאים 
במי הדעת נטהרים, ויש להבין מה עניין מי הדעת האלו, ומדוע צריך 

זאת אחרי שכבר כיוון ליבו לפרוש מן הרע ולהדבק בטוב. 

וביאור הדברים שבאמת שכשאדם מחליט לפרוש מן הרע ולהדבק בטוב 
זה רק אומר שהוא הבין בשכלו שהדבר הנכון הוא לפרוש מטומאת 
הנפשות, ולכך מכוון ליבו ללכת יותר אחרי הטוב, וללכת פחות אחרי 
התאוות החומריות, אבל כדי להיטהר בפועל לא די בכך, כי הכח הרע 
שבאדם מושרש עמוק בתוכו, וגם כאשר מבין בשכל מה הדבר הנכון 

לעשות עדיין אין שום אפשרות לפרוש לגמרי מטומאת הנפשות.

ולכן אומר הרמב"ם שצריך להביא את נפשו במי הדעת שזה התורה 
הקדושה, ולהדבק בה יותר ויותר, שהתורה היא זאת שמטהרת את 
האדם וככל שאדם דבק יותר בתורה נחלש אצלו הכח החומרי הרע 
- טומאת הנפשות, ולעומת זאת מתחזק אצלו כח השכל הטהור, 
והוא יוצא באמת משליטת הרגש התאווני והולך לפי אור השכל כי 

התורה מטהרת את נפשו.

וזה מש"כ הרמב"ם בסוף הלכות איסורי ביאה 'שאין מחשבת עריות 
מתגברת אלא בלב פנוי מן החכמה', ברמב"ם לא כתוב שמחשבת 
העריות מתבטלת על ידי התורה, כי באדם יש כח חומרי אבל השאלה 
היא איזה כח שולט עליו האם הכח הטוב או הכח הרע, ומתי שהכח 
הרע שולט עליו וראשו מלא 'מחשבות האון ודעות הרעות' זה נקרא 
שהוא טמא בטומאת הנפשות, ואם הוא דבק בכח הטוב אז הוא נטהר 
מטומאה זו כי כשאדם שקוע בחכמה החומריות אינה מתגברת עליו 

והוא נשאר בשליטת אור השכל.

ודבר זה עלינו לדעת ולהפנים שכשיוצאים החוצה הסכנות עצומות 
ביותר הטומאה בחוץ היא נוראה, ועלינו לדעת זאת ולקבל על עצמנו 
לכוון את לבנו שלא נטמא חלילה באותה טומאת הנפשות שיש בחוץ, 

ממרן הגאון הגדול
רבי יהושע אייכנשטיין שליט"א

ראש ישיבת 'יד אהרן' דעת
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וכמו שראינו הכוונה הזו בלב מועילה רק ע"י שנביא את נפשנו במי 
הדעת, כלומר שנהיה מחוברים אל התורה הקדושה ושקועים בה, וזה 

מה שמטהר בפועל.

הקב"ה יעזור שנצליח להתחזק בתורה יותר ונחזק את עניין הטהרה 
בעצמנו ללכת בעקבות אור השכל ולא בעקבות הרגש התאוני וכך 

נזכה להטהר ולצאת מטומאת הנפשות ונעלה מעלה מעלה. 

דברי חיזוק והתעוררות שאמר רבינו שליט"א לנוכח המצב,                                                        
ולע"נ הגה"צ רבי משה אהרן ברוורמן זצ"ל

אנו נמצאים כעת בתוך המשבר הגדול של נגיף הקורונה המביא אותנו להתמודדויות חדשות עם כל המצבים המיוחדים המתהוים 
בעקבות המגיפה.

כבר הזכרנו מספר פעמים, שבכל מצב שאנו נקלעים אליו, עלינו למצוא את הנקודה החיובית שאפשר להוציא ממנו ולהתחקות אחר 
ה'עבודה' שלנו בכל מצב. ונרחיב מעט את הדיבור אודות אחת הנקודות הבולטות באופן ההתמודדות עם המגיפה, ויהיה בזה גם לימוד 

מדרכיו של הגאון הצדיק הרב ברוורמן זצ"ל, ולעילוי נשמתו.

במשנה במסכת אבות )ב,ט( איתא 'אמר להם צאו וראו איזוהי דרך ישרה שידבק בה האדם, רבי אליעזר אומר עין טובה, רבי יהושע 
אומר חבר טוב, רבי יוסי אומר שכן טוב, ר"ש אומר הרואה את הנולד, ר"א אומר לב טוב, אמר להם רואה אני את דברי ר"א בן ערך 
מדבריכם שבכלל דבריו דבריכם'. מבואר בדברי המשנה שה'עבודה' על לב טוב היא המעולה ביותר והכוללת את שאר העבודות, ועל 

האדם לדבוק בדרך זו. ויש לבאר מהו המושג 'לב טוב' ומדוע כולל הוא את כל המעלות.

החזו"א )או"ב, ריש פ"ד( כותב יסוד גדול בדרך תיקון המידות, שאמנם חכמי היראה חילקו את המידות הטובות והרעות לחלקים רבים 
כגון, כעס, תאוה, גאוה, אהבת הכבוד וכו', אולם בשרשם של דברים, קיימת מידה אחת טובה ומידה אחת רעה.

המידה הטובה היא 'ההסכמה המוחלטת לבכר את הרגש המוסרי על הרגש התאוני, ומנקודה זו הוא לוחם נגד כל מדות הרעות 
יחד. ולא יתכן שתהיה הסכמה זו לחצאין, שזה האיש אשר אור השכל וסגולת הנפש הקיצוהו וישפיעו עליו לבחירת הטוב, הוא 
שואף בשעה הטובה לטוב בלי מצרים ואינו רואה שבע לנפשו בכל הטוב שיעשה, והוא רואה עולם נצח בלתי קץ ובלתי תכלית, 

וכרגע יתעב כל מדות רעות יחד'.

מאידך, על המידה הרעה שהיא שורש כל הרעות, כותב החזו"א 'המידה הרעה היא ההזנחה את החיים הטבעיים על מהלכם הטבעי, 
ובלי כל השתדלות ישתלם במדות הרעות כולן, יהיה כעסן מצוין, נוקם מצוין, גאה מצוין וכן הלאה, לא יחסר לו מכל המדות 

הרעות שמנו חכמים מאומה'.

המידה הטובה היא הכח המוסרי שבאדם, נגדיר זאת ככח המצפון, וכאשר כח זה מתעורר – היינו כאשר 'אור השכל וסגולת הנפש 
הקיצוהו', האדם מחליט ומסכים בדעתו להילחם נגד הרע, ומכח הסכמה זו הוא לוחם כנגד כל המידות הרעות.

והמידה הרעה היא שהאדם לא שומע לרגש המוסרי אלא נותן לחיים לזרום כפי מהלכם הטבעי ועושה ככל העולה על רוחו ללא שום 
גבול ומעצור, ומזה יגיע לכל הרעות כולן.

וממשיך החזו"א ואומר, שזו כוונת ר"א 'לב טוב' – לב טוב היינו שהאדם מעורר בו את הכח המוסרי והשכלי ששואף לטוב, ובזה נלחם 
מול כל המידות הרעות יחד, עד שמשתלם בעשיית הטוב, יעויי"ש בהרחבת הדברים.

והנה, הדור שלנו הוא דור מפונק מאד, אנשים התרגלו לחיות בצורה מאד מפונקת, צריכים לתת להם כל מה שרוצים והם עושים ככל 
העולה על רוחם בלי להביט על התוצאות. העולם החיצוני נוהג בהפקרות מוחלטת ועושים הכל כפי נטייתם החפשית, עד שרשמי 

התנהגות זו ניכרים גם בציבור שלנו.

ועלינו לזכור שחיים אלו הינם הפכם הגמור של חיי התורה. חיי התורה הם לחיות בצורה שכלית עם התבוננות על מעשינו על כל צעד 
ושעל, להשליט את הרגש המוסרי ואור השכל על הרגש התאוני, ולעשות הכל עפ"י התורה.

ואכן אנו רואים במוחש כיצד השפיע דבר זה על התפשטות נגיף הקורונה. שבסופו של דבר נפרצו הגדרים והנגיף חוזר להתפשט.

ושורש הענין הוא כפי דברינו, שאנשים אינם מסוגלים לקבל עול ולהישמע לכללים אלא עושים כל מה שרוצים, לא לובשים מסכה 
כי זה לא נוח להם כי חם וכו' וכו', עושים כרצונם בלי לחשוב על התוצאות, מסוכנות ככל שיהיו.

אדם שהולך עפ"י השכל הישר יודע ומבין שעליו להתגבר על הקשיים ולהיכנע לאור המצב. וב"ה רואים שרוב הציבור שמקבל 
על עצמו עול תו"מ רגיל לזה, ומוכן יותר להיכנע ולותר על הנוחיות לאור הסכנה.

ובענין זה יש לנו ללמוד מדרכיו של הגה"צ הרב ברוורמן זצ"ל שהיה הוא בעצמו סמל ודוגמא לענין זה. הוא היה דוגמא למוסר! ספר 
מוסר חי! שכל הליכותיו עפ"י הנהגה נכונה, הנהגה שכלית ומוסרית.

הקב"ה יזכינו לצאת מהתקופה הזו, לצאת מאפילה לאור גדול, ולקבל מכך את התועלת הראויה – שנתלמד בענין זה ונתרגל לבכר 
את הרגש המוסרי על הרגש התאוני. יהיו דברים אלו לעילוי נשמת הגה"צ זצ"ל.


